



سياسة جامعة البصرة في حفظ الأنواع المهددة بالانقراض

## University of Basrah Policy on the Conservation of Endangered Species

يقصد بالأنواع المهددة بالانقراض هنا الحيوانات والنباتات التي تواجه خطر الانقراض، وإذا كان الانقراض هو عملية طبيعية خلال سير التطور إلا أنه في الآونة الأخيرة أصبح يسير بسرعة كبيرة؛ مما أدى ذلك إلى زيادة سرعة الانقراض وبشكل ملحوظ، ولعل السبب في ذلك يرجع إلى زياد عدد السكان ومن ثم ازدياد استهلاك الانسان للموارد الطبيعية، فضلاً عن اسباب أخرى ساهمت بالانقراض كالتلوث والمخلفات النفطية والبشرية، وتحول الاراضي الزراعية إلى اراضي تجارية، وبناء الطرق، وإدخال أنواع جديدة منافسة للأنواع الموجودة أصلاً، والاستهلاك الجائر لأنواع معينة... الخ؛ ولأهمية ذلك فقد انظم العراق بموجب القانون رقم 29 لسنة 2012 إلى اتفاقية التجارة الدولية في الأنواع المهددة بالانقراض من مجموعات الحيوانات والنباتات البرية الموقع عليها في واشنطن بتاريخ 1973/3/3 والتي ادخلت حيز النفاذ في 1975/7/1، والتي تعني بشكل كبير بحماية الأنواع المهددة بالانقراض ومراقبة الاتجار بها؛ وتفعيلاً لذلك فقد وضعت جامعة البصرة سياستها الآتية:

المادة الأولى:

انشاء مختبرات في الكليات العلمية لحفظ وتخزين المواد من النباتات والحيوانات المهددة بالانقراض.

المادة الثانية:

عقد الندوات التي تهدف إلى تسليط الضوء على الاحياء المائية والبرية المهددة بالانقراض والظروف المؤثرة عليها وطرق تفاديها ووضع الحلول للمحافظة على الأنواع المتبقية.

المادة الثالثة:

تكثيف الدراسات العلمية التي تساهم في تفعيل القوانين المعنية بحماية الحيوانات والنباتات بشكل عام والمهدد منها بالانقراض بشكل خاص.

المادة الرابعة:



سياسة جامعة البصرة في حفظ الأنواع المهددة بالانقراض

## University of Basrah Policy on the Conservation of Endangered Species

دعم الابحاث العلمية والمشاريع ذات العلاقة بالتوازن البيئي وحماية الطبيعة والكائنات الحية وخصوصاً تلك التي تهدف إلى ابتكار طرق لحماية الحيوانات والكائنات المهددة بالانقراض والحفاظ على بقائها أطول فترة ممكنة.

المادة الخامسة:

نشر الوعي بين الطلبة ومنتسبي الجامعة حول الكائنات المهددة بالانقراض وتسليط الضوء على اهميتها وعواقب انقراضها، وحثهم على المحافظة على البيئة من التلوث والابتعاد عن كل ما يؤذي البيئة والطبيعة والكائنات الحية ويزيد نسب التلوث.

المادة السادسة:

الامتناع عن شراء المنتجات التي تدخل في صناعتها كائنات مهددة بالانقراض.

Endangered species here are meant animals and plants that face the threat of extinction, and if extinction is a natural process during the course of evolution, but recently it has become moving very quickly; which led to an increase in the speed of extinction significantly, perhaps the reason for this is due to the increase in the population and then the increase in human consumption of natural resources, as well as other reasons that contributed to extinction such as pollution, oil and human waste, the transformation of agricultural land into commercial land, the construction of roads, and the introduction of new species. Competition for existing species, unfair consumption of certain species. Because of the importance of this, Iraq has regulated by Law No. 29 of 2012 to the Convention on International Trade in Endangered Species of Wild Fauna and Flora Populations signed in Washington on 3/3/1973, which entered into force on 1 ,1975/7/which is largely concerned with the protection of



## University of Basrah Policy on the Conservation of Endangered Species

endangered species and the control of their trade; and in order to activate this, the University of Basrah has developed the following policy:

### Article I:

Establishing laboratories in scientific faculties to preserve and store materials from endangered flora and fauna.

### Article II:

Holding seminars aimed at highlighting endangered aquatic and wildlife and the conditions affecting them, ways to avoid them and develop solutions to preserve the remaining species.

### Article Three:

Intensifying scientific studies that contribute to the activation of laws concerned with the protection of animals and plants in general and endangered ones in particular.

### Article IV:

Supporting scientific research and projects related to ecological balance and the protection of nature and living organisms, especially those aimed at innovating ways to protect animals and endangered organisms and maintain their survival as long as possible.

### Article V:

Spreading awareness among students and university members about endangered organisms and highlighting their importance and the consequences of their extinction, and urging them to preserve the



سياسة جامعة البصرة في حفظ الأنواع المهددة بالانقراض

## University of Basrah Policy on the Conservation of Endangered Species

environment from pollution and stay away from everything that harms the environment, nature and living organisms and increases pollution rates.

Article VI:

Refrain from buying products that are made by endangered organisms.

Policy code	BAS010330
Policy title	سياسة جامعة البصرة في حفظ الأنواع المهددة بالانقراض University of Basrah Policy on the Conservation of Endangered Species
Approving body	University council
Next review date	20.9.2023
Rreview date	20.9.2022
Previous review date	20.09.2021
Prepared by	الأستاذ المساعد اعتدال عبد الباقي يوسف Assistant Professor Itidal Abdulbaqi Yousif